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حسن سبحانی پس از چند دوره نمایندگی مجلس 
ش�ورای اس�لامی به دانش�کده اقتصاد دانشگاه 
تهران برگش�ته اس�ت و تمام وقتش را در دفتر و 
کلاس ه�ای درس می گذراند، اما ای�ن موضوع نه 
تنها مانع نشده که به مسائل خرد و کلان اقتصادی 
کشور نپردازد، بلکه با فراغ بال و با دقت و تیزبینی 
بیش�تری ب�ه تجزی�ه و تحلی�ل ای�ن موضوعات 
می پردازد و اش�کالات اساس�ی اقتصادی کش�ور 
را ب�ه سیاس�ت گذاری ها و تصمیم گیری ها مربوط 
می داند و نه صرفا ش�یوه اجرا. سبحانی مجلس را 
به دلیل عدم بررس�ی و دقت کافی و آینده نگری 
در مصوبات مورد انتقاد قرار می دهد و از دولت به 
خاطر برخی تصمیمات انتقاد می کند. این اس�تاد 
اقتصاد حرف های گفتنی بسیاری در مورد اقتصاد 
و سیاست گذاری های آن دارد و به صراحت اجرای 
عدالت را از اهداف مش�ترک خ�ود و دولت نهم و 
دهم می شمارد؛ هدفی که البته این روزها اعتراف 
می کند به باور او کمرنگ ش�ده است. گفت وگوی 
وی�ژه ب�ازار بین الملل با دکتر حس�ن س�بحانی، 
اقتصاددان و عضو هیئت علمی دانش�گاه تهران، 
درباره مهم تری�ن چالش های پی�ش روی اقتصاد 

ایران را بخوانید.

  اگ�ر چالش ه�ای اقتص�اد ای�ران را در چند مورد 
خلاصه کنیم، بی ش�ک یکی از آنها بیکاری است. با 
توجه به اینکه نرخ بیکاری کمت�ر از 12درصد اعلام 
شده، فضای کس�ب وکار وضعیت مس�اعدی ندارد. 
آینده ای�ن چال�ش را چگونه می بینی�د؟ هم اکنون 

وضعیت نرخ بیکاری در چه سطحی است؟
در ادبیات اقتصادی برای شاخص بیکاری نرخ 4درصد را 
به عنوان نرخ طبیعی در نظر می گیرند. همواره کسانی 
هس��تند که برای تغییر شغل یا برای فراگرفتن مهارت 
جدیدی به طور موقت بیکار می ش��وند تا به یک حرفه 
جدید بپردازند. پس ممکن است برای مدت چند هفته 
بیکار باشند اما این بیکاری دائمی نیست و موقتی است. 
بالطبع بالاتر رفتن ش��اخص بیکاری از 4درصد  نش��ان 
می دهد بیکاری در جامعه غیرطبیعی شده است. برای 
سنجش نرخ بیکاری در جامعه هم معیارها و پارامترهایی 
وجود دارد که مثلا می گویند اگر کسی که در هفته قبل 
از مراجعه مأمور مرکز آمار دو روز ش��غل داش��ته باشد، 
شاغل محس��وب می شود، یعنی اگر کمتر از دو روز کار 
کرده باش��د، در زمره بیکاران ق��رار می گیرد. در برخی 
جوام��ع با جمعیت کم امکان نمونه س��نجی وجود دارد 
و س��ازمان های متولی می توانند با مراجعه های مکرر و 
نمونه سنجی و تعمیم آن نرخ بیکاری را با دقت بیشتری  89

ور 
ری

شه
 و 

داد
مر

تم 
هف

ره 
شما

تم 
هف

ره 
شما

وم 
ل د

سا
 

وم 
ل د

سا
 

ل 
مل

ن ال
 بي

زار
 با

مه
هنا

ما
ل 

مل
ن ال

 بي
زار

 با
مه

هنا
ما

12

بهاقتصادآزاداعتقاددارم،اما...

              

گو
 و 

ت
گف

 

  رضا طهماسبی

گفت وگو با دکتر حسن سبحانی
درباره فرجام قانون هدفمند کردن یارانه ها 
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محاسبه کنند و آمار دقیقی از جامعه خود ارائه دهند. 
ام��ا در جامعه ما چنین امکانی وجود ن��دارد، لذا باید 
ش��یوه های دیگری مدنظر قرار بگیرد و مثلا جمعیت 
بالای ده س��ال را در نظر می گیرند و بعد نیروی کار را 
محاسبه می کنند، بعد با استفاده از آمار، نرخ مشارکت 
اف��راد در کار را به دس��ت می آورند و ب��ا کم کردن از 
کل نی��روی کار بی��کاران را به دس��ت می آورند و نرخ 
بیکاری را محاسبه می کنند. به هر حال، ممکن است 
در این مقدار خطای بیشتری وجود داشته باشد و نرخ 
و شاخص بیکاری چندان دقیق نباشد، به هر حال، هر 
کشور یک مرجع رسمی برای ارائه این نرخ دارد و از این 
جهت نباید به این رقم شک کرد. با اینکه همه می دانیم 
این نرخ دقیق نیست، اما نزدیک ترین به واقعیت است. 
ممکن اس��ت آنچه در اط��راف می بینیم با آنچه اعلام 
ش��ده، انطباق نداشته باشد، اما این دلیلی علمی بر رد 
نرخ اعلام شده نیست. بنابراین برداشت های محیطی را 

نباید باعت تشکیک و رد نرخ اعلام شده بدانیم.

  با توجه به نرخ طبیعی که اعلام کردید، ما با یک 
ن�رخ بیکاری حدود س�ه برابر آن مواجه هس�تیم. 

علاوه بر این هش�دارهایی داده می شود که با توجه 
به اعمال تحریم های ناعادلانه علیه کش�ور، واردات 
گسترده و رقابت پذیری کم در فضای کسب وکار این 
ن�رخ به مراتب وضعیت بدتری را تجربه خواهد کرد 
و وضعیت فضای کس�ب وکار کش�ور نیز به تبع آن 
دچار رکود عمیق تری خواهد شد. پیش بینی شما از 
وضعیت این شاخص در آینده نزدیک چیست و آیا 
این موضوع چالش بزرگ�ی در اقتصاد ایران خواهد 

بود؟
اقتصاد ما در ش��رایط خاصی به س��ر می برد و به طور 
منطق��ی انتظار افزایش قیمت ها وج��ود دارد و یکی از 
دلای��ل این افزای��ش قیمت، اجرای ط��رح هدفمندی 
یارانه ها، یا به تعبیر من، طرح افزایش قیمت حامل های 
انرژی که معتقدم عنوان درست تری است. اگر این قانون 
در جامعه اجرا شود، از طریق افزایش هزینه تولید باعث 
بالا رفتن قیمت ها خواهد ش��د. حامل های انرژی مثل 
برق، گازوییل و یا نفت به طور مستقیم در تولید نقش 
دارند و افزایش آنها باعث افزایش قیمت ها خواهد شد. 
از طرفی، بحث خصوصی کردن شرکت های دولتی نیز 
با ش��دت و حدت پیگیری می ش��ود. خصوصی کردن 
شرکت ها و بنگاه های تولیدی نیز خود عاملی است که 
باعث می ش��ود قیمت ها بالا رود، چرا که قیمت کالای 
تولی��دی دیگر بر اس��اس سیاس��ت های دولت تعیین 
نمی شود و حتما طی این روند قیمت ها افزایش می یابد. 
به طور کلی حرکت به س��مت اقتصاد آزاد در جامعه ما 
باعث افزایش س��طح قیمت ها، ه��م در تولید و هم در 
مصرف، می شود. افزایش قیمت خود می تواند به کاهش 
رشد سرمایه گذاری منجر شود. مواجه با تحریم هایی که 
انصافا به ناحق به اقتصاد ما تحمیل ش��ده اس��ت، خود 
اثراتی بر اقتصاد ما خواهد داشت. تردیدی نیست که این 
اقتصاد باعث می ش��ود ما بیشتر قدر فرصت ها را بدانیم 
و از این فرصت ها س��ود ببریم، اما ای��ن واقعیت را نیز 
بای��د بپذیریم که تحریم بر اقتصاد ما اثر س��وء خواهد 
داشت. اس��تمرار تحریم ها نیز باعث می شود در بخش 
سرمایه گذاری افت داشته باشیم و به نوعی با عدم رونق 
یا کم رونقی در اقتصاد در آینده نزدیک مواجه باش��یم. 
بنابراین در س��ال های آینده ش��رایط اقتصادمان رو به 
بهبود نخواهد رفت. نمی خواهم از رکود حرف بزنم، اما 
با مجموعه سیاست های اتخاذ شده و موانع پیش رو، در 
اقتصاد رونق چندانی نخواهیم داشت که بتوان به بهبود 

این شاخص ها امید داشت.

  ای�ن موض�وع را ه�م باید در نظر گرف�ت که نرخ 

بیکاری در میان تحصیلکرده ها بیش�تر از سایرین 
است و این قشر به علت سواد بالا ضربه بیشتری از 

وضعیت فعلی می خورند.
این نکته را هم اضافه کنم که آمارهای منتش��ر ش��ده 
نش��ان می دهد در همین ده سال گذشته ما با بیکاری 
تحصیلکرده ها مواجه هستیم. چون میل به آموزش عالی 
و یا سیاست های غلطی که تحت عنوان توسعه آموزش 
عالی در کش��ور وجود دارد باعث شده جامعه به سمتی 
سوق داده ش��ود که تعداد زیادی نیروی آموزش دیده 
اما فاقد مهارت های فنی و مکانیکی به س��مت بازار کار 
هجوم بیاورند. به همی��ن دلیل بیکاری تحصیلکرده ها 
زیادتر است. از طرفی تکنولوژی هایی که در کارخانجات 
ایران استفاده می شود، قدیمی است و چندان پیشرفته 
نیست، به همین دلیل افرادی که تحصیلات ابتدایی و 
راهنمایی هم دارند، می توانن��د این کار را انجام دهند. 
در آینده نزدی��ک افراد تحصیلکرده باید کاری را انجام 
دهند که افرادی با س��طح س��واد ابتدایی قادر به انجام 
آن هس��تند. فردی که تحصیلات بالای��ی دارد اگر چه 
در تولی��د مؤثرتر اس��ت، چون توقعات بالات��ری دارد، 
کارفرمایان به سمت همان فردی می روند که تحصیلات 

پایین تری دارد.

  در کنار ش�اخص بیکاری و به نوعی شانه به شانه 
آن ش�اخص تورم را در اقتص�اد داریم که از اهمیت 
بالای�ی برخوردار اس�ت. ب�ه نوعی اهمی�ت این دو 
ش�اخص جابه جا می ش�ود و در برخ�ی جوامع یک 
ش�اخص از دیگری برجسته تر اس�ت. در اقتصاد ما 
بالطبع ش�اخص تورم از اهمیت بیشتری برخوردار 
اس�ت. در حال حاضر هم مطابق آنچه اعلام ش�ده 
این نرخ تک رقمی شده و به کمتر از 10درصد رسیده 

است.
هی��چ دلیلی ب��رای قب��ول نک��ردن ش��اخص قیمت 
مصرف کننده و شاخص قیمت تولیدکننده که از مراجع 
تولید نرخ تورم هستند، ندارم. به هر حال، این شاخص 
یک س��بد کالایی بزرگ دارد. قیمت چند صد قلم کالا 
از شهرهای مختلف گرفته می شود و سنجیده می شود 
تا بت��وان نرخ تورم را به دس��ت آورد. آنچه در ماه های 
اخی��ر باعث عدم صحت احتمالی نرخ های اعلام ش��ده 
اس��ت، آماده کردن فضا از نظر روانی برای اجرای قانون 
هدفمندی یارانه هاس��ت. با این هم��ه، معتقدم باید به 
این اعداد و ارقام اعتماد کرد. درس��ت است که افزایش 
قیمت ه��ا را خود فرد در جامعه احس��اس می کند، اما 
قیمت ها هم در ش��هرهای مختلف تفاوت دارد. نرخ ها 

در ته��ران با نرخ ها در بندرعباس فرق می کند. برخی 
نرخ ها همانند قیمت مسکن که ما فکر می کنیم بسیار 
بالاس��ت، در نرخ تورم محاسبه نمی شود. به هر حال، 
نرخ ها با آن تلقی که م��ا داریم، تفاوت دارد. کالاهای 
مش��خصی از خوراکی ها و آشامیدنی ها به علاوه اجاره 
مسکن و سوخت و انرژی و پوشاک به همراه خدمات  و 
برخی کالاهای متفرقه دارند. کالاهای بادوام و کالاهای 
لوکس و با قیمت ب��الا در این جدول قرار نمی گیرند. 
ش��اید به این دلیل نمود چندان بارزی برای ما که در 

مرکز تهران هستیم، ندارد.

  ما همچن�ان افزایش قیم�ت را داریم و به گفته 
کارشناسان بانک مرکزی سرعت افزایش قیمت ها 

کاهش یافته است.
در دو، سه سال اخیر در بخش ساختمان رکود داریم 
و این باعث شده تا بس��یاری از صنایع وابسته به این 
صنعت، چه به طور مستقیم و چه به طور غیرمستقیم، 
از این رکود متضرر ش��وند. از طرفی فکر می کنم فقر 
و کاهش تقاضا را ه��م می توان یکی از دلایل کاهش 
س��رعت افزایش قیمت و در نتیجه کاهش نرخ تورم 
دانس��ت. برای مثال، عنوان می ش��ود مصرف گوش��ت 
قرمز در کشور فلان مقدار است که از این میزان مقدار 
مش��خصی تولید و مقداری هم واردات داریم و با فلان 
قیمت هم در بازار عرضه می کنیم. این قیمت باید یک 
قیم��ت متعارف و عادی باش��د. اگر قیمت این کالا بالا 
باش��د، برایش تقاضای واقعی هم وجود ندارد. به نوعی 
قیمت بالای برخی کالاها موجب شده میزان تقاضا برای 
آن کالا کاهش داش��ته باشد و همین هم باعث کاهش 
قیمت شود. به هر حال، باز هم سقف عمومی قیمت در 

حال بالا رفتن است.

  بدون در نظر گرفتن قانون هدفمندی یارانه ها آیا 
م�ا با روند کنونی نرخ کمت�ر از 10درصد تورم که به 
گفته رئیس کل بان�ک مرکزی تا 7درصد هم کاهش 
خواهد یاف�ت، وضعیت خوبی در این مس�ئله مهم 
اقتصادی داریم، یا خی�ر؟ آیا مانند بیکاری که یک 
میزان طبیعی برایش بیان کردید، در مورد تورم هم 

چنین رقمی داریم که طبیعی باشد؟
بدون شک در حال حاضر تورم ما خوب نیست. تورم را 
در حدی توصیه می کنند که مش��وق تولیدکننده برای 
سرمایه گذاری و تولید کالا باشد. برای مثال، یک تا دو 
درص��د برای این کار لازم اس��ت. اگر ت��ورم در حد بالا 
باشد، تولید را با مشکل مواجه می کند. اگر کسی در این 
شرایط تصمیم به تولید و سرمایه گذاری بگیرد، می داند 
که یک نرخ ت��ورم مثلا 10درصدی دارد که در گرفتن 
تس��هیلات بانکی و مواد اولیه اثرگذار است و باعث بالا 
رفتن هزینه های تولید می ش��ود. نرخی که الان وجود 
دارد، نرخ مش��وق نیست، بلکه نرخ بازدارنده است. این 
نرخ شاید چالش نباشد، اما از مسئله های اقتصادی پیش 

روی ما خواهد بود.

  نرخ طبیعی تورم را چه میزان می دانید؟
نرخ ت��ورم در حدود یک یا دو درصد مناس��ب خواهد 
بود و باعث می شود تولید کالاهایی که هزینه بیشتری 
لازم دارد و کار بیش��تری می ب��رد با این نرخ تورم قابل 

توجیه باشد.

  شاخص ها و پارامترهای اقتصادی به طور کامل در 
هم پیچیده است. شما از همان ابتدا با طرح قبلی و 
قانون فعلی هدفمندی یارانه ها مخالف بوده اید. دلیل 

خاصی برای این مخالفت دارید؟
معتقدم نظام اقتصادی ما صورت مسائل خود را درست 
مطرح نمی کند. اینکه آیا یارانه ها در کشور ما هدفمند 

اقتص�اد م�ا در ش�رایط خاصی به س�ر 
می ب�رد و به طور منطقی انتظار افزایش 
قيمت ه�ا وجود دارد و یک�ی از دلایل این 
افزای�ش قيم�ت، اج�رای ط�رح هدفمندی 
یارانه ه�ا، یا به تعبي�ر من، طرح افزایش 
قيمت حامل های انرژی اس�ت که معتقدم 
عنوان درس�ت تری اس�ت. اگر این قانون 
در جامع�ه اجرا ش�ود، از طریق افزایش 
هزین�ه تولي�د باع�ث بالا رفت�ن قيمت ها 

خواهد شد 
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نیس��ت، یا اینکه ما سالانه 90هزار میلیارد تومان یارانه 
پرداخت می کنیم، از مس��ائلی اس��ت که اثبات نشده و 
در مورد صحتش ش��ک داریم. خواهش می کنم بروید 
در اقتصاد کنکاش کنید، ببینید استدلالی می بینید که 
دولت 90ه��زار میلیارد تومان یارانه پرداخت می کند و 
یا اینکه 70درص��د از این میزان را 30درصد از جامعه، 
یعن��ی طبقه مرفه جامعه مص��رف می کنند؟ باید ابتدا 
مش��خص شود این یارانه ها تا چه میزان در بودجه های 
س��الانه خانوار ق��رار دارد و اینکه آیا دول��ت واقعا برای 
سوخت یارانه می دهد؟ یا اینکه دهک های پایین جامعه 
برخورداری کمی دارند. ما متاس��فانه صورت مسائل را 
خوب تعریف نمی کنیم و چون منفعل هستیم و چون 
سازمان های بین المللی گفته اند در ایران یارانه سوخت 
داده می شود، ما هم حرف آنها را تکرار کرده ایم و چون 
تجویز کرده اند قیمت ها باید آزاد شود، ما همین کار را 

انجام می دهیم و از همان دستورات پیروی می کنیم.
از این جهت مخالفم که افزایش قیمت حامل های انرژی 
توصیه س��ازمان های بین المللی اس��ت. این سازمان ها 
اقتص��اد ما را ب��ا معیاره��ای اقتصاد در حال توس��عه 
خودش��ان می س��نجند. یعنی اقتصاددان های صندوق 
بین المللی پول و بانک جهانی که عمدتا از کش��ورهای 
توس��عه یافته اند به دنبال این هس��تند که واقعیت های 
اقتصادهای توسعه یافته خودشان را بدون در نظر گرفتن 
شرایط اقتصادهای در حال توسعه به آنها تحمیل کنند. 
از سال 68 آنها تعدیل اقتصادی را به ما تحمیل کردند و 
از آن زمان تاکنون 20 سال گذشته است. مگر 20 سال 
برای آزمایش یک مدل اقتصادی زمان کمی است؟ در 
همین مصاحبه از شاخص های بیکاری و تورم صحبت 
کردیم و گفتیم که هنوز چالش اقتصاد ماست و بهبود 

نیافته است.
ب��ا این هم��ه هرگز معتقد نیس��تیم ک��ه دولت باید 
ارزان فروش��ی کند یا یارانه غیرهدفمند بپردازد. یازده 
س��ال در مجلس برای جیره بندی بنزین تلاش کردم 
ت��ا بالاخره این تلاش ها به ثمر رس��ید. م��دارک این 
صحبت ها و تلاش ها و پیش��نهادهای من هنوز هم در 
مجل��س موجود اس��ت. در زمانی که این همه مصرف 
بنزین ب��الا نبود و این همه خودرو تولید نش��ده بود، 
اس��تفاده از روش های غیرقیمتی مثل سهمیه بندی را 
برای کاهش مصرف توصی��ه می کردیم. من با اصلاح 
مصرف از طری��ق روش افزایش قیمت مخالف بودم و 
هنوز هم مخالفم چرا که حامل های انرژی از نهادهای 
تولید اس��ت و افزایش قیمت آن تولید را در کش��ور با 
مشکل مواجه خواهد کرد و منجر به رکود در تولید و 
ایجاد تورم خواهد شد و خود تورم دوباره مانعی بزرگ 
برای تولید خواهد ش��د. در حالی که اگر ما این ثروت 
ملی را با قیمت کمتر، ولی با عدالت و انضباط بیش��تر 
به مردم ارائه می دادیم، همان طور که چند سال است 
ای��ن کار را انجام می دهیم و اثرات خوبی هم داش��ته 
است، می توانس��تیم تولید را رونق دهیم. وقتی تولید 

رونق گرفت و مردم ش��وق داش��تند و درآمد به دست 
آوردند، دیگ��ر دلیلی ندارد که قیمت ه��ا را غیرواقعی 
افزایش دهند. یعنی وقتی باید بر مردم یک جامعه تنگ 
گرفت که مردم شوق و درآمد داشته باشند و بتوانند با 
کار امورات و زندگی خودش��ان را بگذرانند. در حالی که 
جامعه ای که دچار رکود یا ش��به رکود است و قیمت ها 
رو به افزایش اس��ت و تحریم های بین المللی هم به این 
مش��کلات دامن زده است، اجرای طرحی که با افزایش 
هزینه های تولید منجر به رکود در تولید می شود، راهکار 
نیس��ت. طبیعی است اگر اشتغال و تولید وجود داشته 
باش��د و مردم درآمد داشته باش��ند، می توان به اصلاح 
قیمت ها نیز اهتمام کرد و اگر ارزان فروشی وجود دارد، 
می توان در یک پروسه زمانی به این امر خاتمه داد. من 
نه طرفدار این هستم که افرادی بدون نیاز یارانه بگیرند 

و نه اینکه افرادی با استفاده از گازوییل ارزان استخرهای 
ب��زرگ خود را گرم کنند، ول��ی می خواهم بگویم اداره 
مملکت نباید احساسی باشد. اگر 10 یا 20هزار نفر در 
زمستان با اس��تفاده از گازوییل ارزان استخرهای خود 
را گ��رم می کنند، نباید به خاطر آنها 75 میلیون نفر را 
جریم��ه کرد. البته اگر راهی برای شناس��ایی این افراد 
وجود دارد، می توان این کار را کرد و گازوییل را با قیمت 

واقعی به آنها عرضه کرد.

  آیا اصولا با حرکت به سمت اقتصاد آزاد و تنظیم 
قیمت ها در بازار عرضه و تقاضا موافق هستید؟

جالب اینکه اقتصاد اسلامی عملکرد آزاد نیروهای عرضه 
و تقاضا را می طلبد و با آن هماهنگ تر است. اما راهکاری 
که س��ازمان های بین المللی می دهند مبتنی بر منزوی 
شدن دولت در اقتصاد است، در حالی که من به حضور 
یک دولت فعال و توسعه ای معتقدم. منظور من از دولت 
فعال دخالت دولت در همه امور اقتصادی نیس��ت. در 
اقتصادهای در حال توس��عه تا دولت زیرساخت ایجاد 
نکند و فعال نباش��د، چیزی شکل نمی گیرد. به اقتصاد 
آزاد اعتقاد دارم، اما نه با مبانی لیبرالیستی که می گوید 
بخش خصوصی هر چه خواست بکند و دولت ها بر کنار 
از اقتصاد باشند. من معتقد نیستم که آموزش و بهداشت 
را باید دس��ت بازار س��پرد تا قیمت آن را تعیین کند. 
اعتقاد دارم قانون اساسی در این زمینه وظایفی بر عهده 
دولت قرار داده که باید عملیاتی ش��ود، نه اینکه دولت 
تحت عنوان خصوصی س��ازی تکالی��ف خودش را پاک 
کند. بنابراین من به اقتصاد مدل قانون اساسی معتقدم. 

با آنچه در قانون اساسی آمده، می شود به سمت اقتصاد 
آزادی رفت که دولت در آن دولت توسعه ای است.

  در هر ص�ورت، اکنون طرح هدفمن�دی یارانه ها 
در مجل�س تصویب ش�ده و دولت مل�زم به اجرای 
آن است. با روشی که برای اجرای قانون هدفمندی 
یارانه ها انتخاب ش�ده موافق هس�تید؟ آیا راهکار 

بهتری برای اجرای این قانون دارید؟
وقتی طرح قانون شد، خودش راهکار را نیز مشخص کرده 
است. قانون می گوید از محل بودجه تنخواهی به دولت 
تعلق می گیرد که دولت آن را بین مردم تقسیم می کند 
و بر اساس آن قیمت ها را افزایش می دهد و بدهی خود 
را از مح��ل بودجه از این طریق جبران می کند. اگر هم 
کاری غیر از این روند صورت گیرد، خلاف قانون است. با 

توجه به اینکه بسیار قانون گرا هستم، پس از تصویب این 
قانون دیگر در مورد هدفمندی یارانه ها صحبتی نکردم، 
اما اگر بخواهیم این بحث را به چالش بکشیم، بهتر است 
دولت و مجلس پیش از شروع اجرای این قانون یک بار 
دیگر آن را مرور کنن��د و در موردش خوب فکر کنند. 
واقعیت های اقتصاد ما حکم می کند مس��ئولان با یک 
بازنگری کامل در قانون تجدیدنظر کنند. معتقدم قانون 

هدفمندی یارانه ها احتیاج به بازنگری دارد.

  با پرداخت پول نقد قبل از هدفمندسازی یارانه ها 
موافق هستید؟ آیا واریز پول قبل از افزایش قیمت 
با توجه به فاصله زمان�ی بین این دو نمی تواند خود 

باعث افزایش قیمت ها و تورم روانی شود؟
فک��ر نمی کنم فاصله واریز وجه نقد تا هدفمندس��ازی 
یارانه ه��ا آن قدر باش��د که منجر ب��ه افزایش قیمت یا 
افزایش تقاضا شود. پرداخت نقدی به نوعی تسهیل کننده 
اجراس��ت و می تواند تا حدودی جامعه را از مقاومت در 
برابر مشکلات بعد از اجرا بیمه کند. این کار بیشتر آثار 
روانی دارد. اما چ��ون ارقام برای خانوارها چندان کلان 
نیست، باعث نخواهد شد محاسبات خانواده ها چندان 

تغییری کند.

  آین�ده اجرای قان�ون هدفمندک�ردن یارانه ها را 
چگونه ارزیابی می کنی�د و چرا فکر می کنید قانون 

نیاز به بازنگری دارد؟
ای��ن موضوع دو بعد دارد: یک��ی بعد حقوقی و دیگری 
بعد اقتص��ادی و عملی. از نظر حقوق��ی این نقص هم 
ب��ه نمایندگان مجلس و هم ب��ه دولت برمی گردد که 
در هنگام تصویب زمانی را ک��ه آمادگی دولت در آن 
لحاظ ش��ده باشد، برای اجرا معین نکردند. قانونی که 
در مجلس توس��ط نمایندگان تصویب ش��د، روز 22 
بهمن س��ال 88 لازم الاجرا بود. قانون که ابلاغ ش��د، 
رئیس جمه��ور ظرف پنج روز باید ای��ن قانون را امضا 
و ابلاغ کند و 15 روز بعد هم قانون در سراس��ر کشور 
باید اجرا ش��ود. حالا اگر زمان های��ی غیر از این مثل 
فروردین ماه یا نیمه دوم س��ال از س��وی برخی افراد 
عنوان می شود، غیرقانونی است. البته من فکر می کنم 
مجلس باید برای آمادگی دولت زمان مشخصی را در 
نظر می گرفت و در قانون به صورت یک بند مشخص 
قی��د می کرد که مثلا زمان اجرای طرح از مهرماه 89 
است. از نظر عملی و اقتصادی هم همان طور که بارها 
گفت��ه ام، این قان��ون در اجرا با دش��واری های زیادی 

مواجه خواهدشد.

  در بحث خصوصی سازی و ابلاغ اصل 44 سخنان 
زیادی مطرح ش�ده و حرف و حدیث های فراوانی 
از ع�دم رقاب�ت در واگذاری ه�ا، ورود نهاده�ای 
ش�به دولتی و س�ازمان های وابس�ته به نهادهای 
دولتی و نظامی بیان ش�ده است. بازیگران جدید 
عرص�ه اقتصاد نهادهای ش�به دولتی هس�تند که 
کمتر تجربه کار تولید دارند و با استفاده از منابعی 
ک�ه در اختیار دارن�د، برن�ده از واگذاری ها بیرون 

می آیند. مشکلات ما در این بخش چیست؟
خصوصی س��ازی هم مثل هدفمندسازی یارانه ها دقیق 
و کامل تعریف نش��ده و این هم از هم��ان راهکارهای 
اجماع واش��نگتن اس��ت که س��ازمان های بین المللی 
ب��رای اقتصادهای در حال توس��عه توصیه می کنند. ما 
در قوانینی که برای خصوصی سازی نوشتیم و تصویب 
کردیم، تمام توج��ه را به عرضه معطوف کردیم. اینکه 
دولت باید کوچک ش��ود و حیاط خلوت وزارتخانه ها از 
بین برود و ش��رکت های دولتی واگذار شوند، هرگز و یا 
بس��یار بس��یار اندک به طرف تقاضا توجه کرده ایم که 

جالب اینکه اقتصاد اس�لامی عملکرد آزاد 
نيروه�ای عرضه و تقاض�ا را می طلبد و 
ب�ا آن هماهنگ تر اس�ت. ام�ا راهکاری که 
س�ازمان های بين الملل�ی می دهند مبتنی 
بر منزوی ش�دن دولت در اقتصاد اس�ت، 
در حالی ک�ه م�ن ب�ه حض�ور ی�ک دولت 
فعال و توس�عه ای معتقدم. منظور من از 
دول�ت فعال دخال�ت دولت در هم�ه امور 
اقتصادی نيس�ت. در اقتصادهای در حال 
توس�عه تا دولت زیرس�اخت ایجاد نکند 
و فعال نباش�د، چيزی شکل نمی گيرد. به 
اقتص�اد آزاد اعتق�اد دارم، اما نه با مبانی 

ليبراليستی
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آنچه قرار است عرضه شود چه کسانی را به عنوان تقاضا 
کننده دارد. با توجه به تاریخ اقتصاد ایران و ناامنی که در 
فقدان قانون برای سرمایه گذار وجود داشته است، مانع 
از ظهور بخش خصوصی مولد در ایران شده است. چون 
ش��اهان به خودش��ان اجازه می دادند مالکیتی را سلب 
کنند، یا ببخش��ند و به عبارتی، هم��واره در مالکیت ها 
دخل و تصرف داشته باشند. البته در کشور بزرگی مثل 
ایران به طور حتم اس��تثنائاتی وج��ود دارد، اما در بدنه 
اقتص��اد ایران بخش خصوصی مولد قوی نداریم. بخش 
خصوصی ما با توجه به فش��ارهایی که وجود داشته به 
سمت و سوی فعالیت های بازرگانی و تجاری روی آورد 
که هم ریسک پذیری کمتری دارد و هم زودتر به نتیجه 
می رسد. چون ما چشممان را به روی این واقعیت بستیم 
و از آن غفلت کردیم. هر گاه اقدام به خصوصی س��ازی 
کردی��م، در میانه راه شکس��ت خوردیم. این را نباید به 
گرفتاری های اجرا نس��بت دهیم. قصه خصوصی سازی 
در ایران را گرفتاری های تصمیم گیری به اینجا رسانده 
اس��ت. دائم نباید بگوییم چرا واگذاری ها در اجرا دست 
ش��به دولتی ها می افتد. باید به تصمیم گیری ها شک و 
تردید داشت. اگر تصمیم گیری ها اشتباه نبود و ما بخش 
خصوصی را می شناختیم، می دانستیم که اصولا بخش 
خصوصی ما قادر به رقابت برای خرید مخابرات نیست. 
ما خصوصی سازی نمی کنیم، بلکه در واقع نسیه فروشی 
می کنیم. 6ه��زار و 800میلی��ارد توم��ان مخابرات را 
می فروشیم، 20درصد آن را می گیریم، پنج هزار میلیارد 
تومان دیگر را به عنوان بدهی ش��رکت واگذار شده در 
نظر می گیریم. علاوه بر این ملاحظاتی در مورد برخی 
واگذاری ه��ا وج��ود دارد که با اهمیت ت��ر از رقابت در 

واگذاری است مثل شنود مکالمات در مخابرات.

  مشکل اصلی در کجاست و چرا ما به این وضعیت 
رسیدیم؟

من تاکن��ون در رابطه با اص��ل 44 مصاحبه نکرده ام و 
سخنانم را در مجلس گفته ام و حالا می بینم که بعد از 

چند س��ال جامعه به این حرف ها رسیده است. ما باید 
به اس��تعداد و ظرفیت و وس��ع بخش خصوصی توجه 
کنیم و ابتدا سعی کنیم آن را ارتقاء ببخشیم. واگذاری 
شرکت های بزرگ و س��ودده هم بخش ناموجهی را به 
عنوان بخ��ش خصوصی تقویت می کن��د و هم بخش 
خصوص��ی واقع��ی را تضعیف می کند. دول��ت را هم از 
تصدی هایی که در یک اقتصاد در حال توس��عه باید بر 
عهده بگی��رد، بازمی دارد. من با نوع تصمیم واگذاری ها 
مخالفم. به جای اینکه ببینم چرا یک شرکت دولتی در 
روند واگذاری به جای اینکه به بخش خصوصی برسد، 
به یک س��ازمان وابسته به بنیاد تعاون یک نهاد نظامی 
رسید، معتقدم مجلس یک تصمیم غیرعملیاتی گرفت.

مجلس قوانینی تصوی��ب می کند و انتظار دارد که این 
قوانین اجرا شود. مثالی می زنم. فکر کنید بنده سر یک 
س��یم دارای جریان برق را در دس��ت بگیرم. حال اگر 
مجلس صد قانون هم در م��ورد عدم برق گرفتگی من 
تصویب کند، باز هم من دچار برق گرفتگی خواهم شد. 
قوانین الکتریسیته که تابع قوانین مجلس نیستند. این 
مثال در مورد اقتصاد هم صدق می کند. روابط و قوانین 
اقتصادی لزوما تابع قوانین دولتی نیس��تند، مگر اینکه 
مجل��س در هنگام تصویب قوانین را با ضوابط حاکم بر 
اقتص��اد انطباق دهد. ما به ط��رف تقاضا هم باید توجه 
می کردیم و پیش بینی می کردیم چه کسانی وارد رقابت 
خواهند ش��د و باید به این موض��وع در هنگام تصویب 
توجه می ش��د. خیلی مهم اس��ت که برخی هنوز فکر 
می کنند می ش��د اوضاع این گونه پیش نرود، اما ش��د. 
فک��ر می کنم اتفاقا از همان اول هم معلوم بود که روند 

خصوصی سازی چنین سرنوشتی پیدا خواهد کرد.

  مدتی اس�ت که تحریم هایی ناعادلانه بر اقتصاد 
ایران تحمیل شده و بتازگی نیز تشدید شده است. 
با این واقعیت در عرصه اقتصاد چگونه باید برخورد 

کرد؟
باید از فرصت ها استفاده کنیم، اما واقعیت ها را هم باید 

ببینیم و به مردم خودمان و جامعه جهانی بگوییم. بیان 
اینکه تحریم ها و فشارها هزینه های تولید را بالا می برد 
و یا ما را از دستیابی به تولید یک کالا محروم می کند، 
اتفاق��ا مردم را در شناس��ایی دش��منان آگاه می کند و 
آن موقع دیگر کس��انی نخواهند بود که بگویند ش��اید 
دش��منان ما هم حقی داش��ته باش��ند. یعنی شناخت 
دش��من ایجاب می کند که ترفندهای��ش را برای مردم 
بگویی��م. این گفتن مانع از تلاش و تقلای ما برای ارتقا 
و بهبود و ساخت نمی شود. از طرفی این موضوع را باید 
به گوش جهانیان هم برسانیم تا همه بفهمند بر مردم 
ما چه فش��ارهایی تحمیل می شود. چه اشکالی دارد در 
دیپلماسی عمومی ما این موضوع به اطلاع مردم جهان 
برسد که چه فش��ارها و مضایقی بر مردم ما به واسطه 
تحریم ها اعمال می شود. اگر هواپیمایی سقوط می کند 
و عده ای از مردم کش��ته می ش��وند، چ��را نباید گفت 
ک��ه به خاطر اعمال تحریم ها ب��رای خرید قطعات این 
هواپیماهاست. چرا نباید ابعاد این عمل غیرانسانی را به 
گوش مردم جهان رساند. بیان واقعیت ها هرگز به معنای 
ضعف نیست. کسانی که تحریم ها را در نظر می گیرند، 
به آثار آن واقف هس��تند وگرنه که کار بیهوده ای است. 
من قبلا اعلام کردم با هر نوع تجویز و توصیه از س��وی 
س��ازمان های بین المللی ب��رای اقتصاد ایران بش��دت 
مخالفم. در همین راستا بشدت از نوع تحریم ها متنفرم 

اما تنفر ما نباید عامل غفلت ما شود.

  ج�دای از این موارد چه چالش ب�زرگ دیگری را 
بر سر راه اقتصاد ایران در آینده نزدیک می بینید؟

یکی از چالش های بزرگ و بسیار مهمی که اقتصاد ما با 
آن روبه روست، وضع مالی دولت و هزینه های آن، یعنی 
بودجه است. اصولا دولت های ما، دولت های هزینه زایی 
اس��ت و مجالس ما هم ب��ه تصویب بودجه های کلان و 
هزینه های بیشتر تمایل دارد. در حالی که درآمدهای ما 

به اندازه هزینه هایمان رشد ندارد. 


